
Αρχαία ελληνικά Α΄ Γυμνασίου 

Β΄ κλίση ουσιαστικών (αρσενικά και θηλυκά σε –ος, ουδέτερα σε -ον) 

 

Κανόνες τονισμού 

Τονίζεται η προπαραλήγουσα: βάζουμε πάντα οξεία. 

Τονίζεται η παραλήγουσα: εφαρμόζουμε τον κανόνα του μ(ω)β  (αν έχω μακρόχρονο + βραχύχρονο, 

βάζω περισπωμένη στην παραλήγουσα). 

Τονίζεται η λήγουσα: γενική και δοτική περισπωμένη. 

 

Έχοντας ως βάση τους κανόνες τονισμού, έχουμε τρεις ομάδες παραδειγμάτων. 

 

Τονίζεται η λήγουσα: γενική και δοτική περισπωμένη. 

ὁ          θεός 
τοῦ      θεοῦ 
τῷ        θεῷ 
τὸν       θεόν 
(ὦ)       θεέ 
 
οἱ         θεοί 
τῶν      θεῶν 
τοῖς     θεοῖς 
τοὺς    θεούς 
(ὦ)       θεοί 

ἡ          ὁδός 
τῆς      ὁδοῦ 
τῇ        ὁδῷ 
τὴν      ὁδόν 
(ὦ)       ὁδέ 
 
αἱ        ὁδοί 
τῶν     ὁδῶν 
ταῖς     ὁδοῖς 
τὰς      ὁδούς 
(ὦ)      ὁδοί 

 
 
                                 τὸ       πτηνόν 
                                 τοῦ     πτηνοῦ 
                                 τῷ       πτηνῷ 
                                 τὸ       πτηνόν 
                                (ὦ)      πτηνόν 
 
                                 τὰ        πτηνά 
                                 τῶν     πτηνῶν 
                                 τοῖς     πτηνοῖς 
                                 τὰ        πτηνά 
                                (ὦ)       πτηνά 

 

 

 



Τονίζεται η παραλήγουσα: εφαρμόζουμε τον κανόνα του μ(ω)β. 

ὁ          τρόπος 
τοῦ      τρόπου 
τῷ        τρόπῳ 
τὸν       τρόπον 
(ὦ)       τρόπε 
 
οἱ         τρόποι 
τῶν      τρόπων 
τοῖς      τρόποις 
τοὺς    τρόπους 
(ὦ)       τρόποι 

ὁ          χῶρος 
τοῦ      χώρου 
τῷ        χώρῳ 
τὸν       χῶρον 
(ὦ)       χῶρε 
 
οἱ         χῶροι  (το –οι στη λήγουσα είναι βραχύχρονο) 
τῶν      χώρων 
τοῖς      χώροις 
τοὺς    χώρους 
(ὦ)       χῶροι 

 
 
ἡ          νῆσος 
τῆς      νήσου 
τῇ        νήσῳ 
τὴν      νῆσον 
(ὦ)       νῆσε 
 
αἱ        νῆσοι 
τῶν     νήσων 
ταῖς     νήσοις 
τὰς      νήσους 
(ὦ)      νῆσοι 

 
 
τὸ       δῶρον 
τοῦ     δώρου 
τῷ       δώρῳ 
τὸ       δῶρον 
(ὦ)      δῶρον 
 
τὰ        δῶρα  (το –α στη λήγουσα των ουδετέρων είναι 

βραχύχρονο) 
τῶν     δώρων 
τοῖς     δώροις 
τὰ        δῶρα 
(ὦ)       δῶρα 

 

 

Τονίζεται η προπαραλήγουσα: βάζουμε πάντα οξεία. 

ΠΡΟΣΟΧΗ: όταν η λήγουσα είναι μακρόχρονη, κατεβάζουμε τον τόνο (βάζουμε πάλι οξεία). 

ὁ          ἄνθρωπος 
τοῦ      ἀνθρώπου 
τῷ        ἀνθρώπῳ 
τὸν       ἄνθρωπον 
(ὦ)       ἄνθρωπε 
 
οἱ         ἄνθρωποι 
τῶν      ἀνθρώπων 
τοῖς      ἀνθρώποις 
τοὺς     ἀνθρώπους 
(ὦ)       ἄνθρωποι 

τὸ       μέταλλον 
τοῦ     μετάλλου 
τῷ       μετάλλῳ 
τὸ       μέταλλον 
(ὦ)      μέταλλον 
 
τὰ        μέταλλα  (το –α στη λήγουσα των ουδετέρων 

είναι βραχύχρονο) 
τῶν     μετάλλων 
τοῖς     μετάλλοις 
τὰ        μέταλλα 
(ὦ)       μέταλλα 
 

 

                                                                                                                                       Δημητριάδης Δημήτριος 

                                                                                                                                       Φιλόλογος 


